

ICBL Statement on Transparency
21MSP Mine Ban Treaty
Geneva, 20-14 November 2023

Dear Delegates,

We would like to congratulate all states which submitted their annual transparency report during this year. Unfortunately, that's not a lot of you.

This year marks the lowest compliance rate for this annual obligation in the past 20 years. Well under half States Parties met this annual obligation.

One of the crucial elements that we need to be able to implement the convention and achieve a world free of mines is reliable information. Information that is accurate, and that is made available at the right time. Civil society organizations, the Implementation Support Unit, the Committees of the convention, and many others collect this information.

But the most important actor in this endeavour are the States Parties themselves. It is your responsibility to publish data that shows where your country stands on treaty implementation.

At the moment, a total of 89 States Parties (closet to 55%) have not submitted their annual transparency report this year. Most of those States Parties failed to provide an annual transparency report for two or more years. They remain silent.

Among those who are silent, are nine States Parties which have antipersonnel mine contamination, and a further 12 are countries where landmine survivors live. How can we reach the goal of a mine-free world if we do not know where we are because we do not know what is happening or yet to happen in those States Parties? This is one of the reasons why the 2025 completion goal, which you yourselves set, is now receding.

The ICBL, and its Landmine Monitor team, spend a significant amount of time reading through the Article 7 reports each year. We commend those states which do take their reporting requirements seriously. Some of their reports are close to a hundred pages with great detail. It is hard work which is to be admired.. Everyone knows, annual reporting is a legal obligation, intended to assist States Parties, and the broader mine action community, to monitor states' progress on treaty implementation. But it can serve this purpose only if reports are submitted on time and with all required information.

- Transparency provides confidence that the treaty is working.
- Transparency provides confidence that States Parties are fulfilling their obligations.
- Transparency provides confidence that States Parties are continuing to abide by their obligations.
- Transparency builds trust.
- Transparency is fundamental to the functioning of this convention.
- Transparency is an opportunity, not solely an obligation.

We have attached to the written version of this statement, which will be submitted to the ISU, a list of those states which are delinquent in their reports. It can also be found on page 30 of Landmine Monitor Report 2023.

Thank you.

The 89 States Parties that have not submitted Article 7 reports for calendar year 2022 (as of 6 November 2023). Nine States Parties are listed as contaminated with antipersonnel landmines in Landmine Monitor 2023 are noted in bold. States Parties which have not submitted reports for two or more years are noted in italics. Underlined States Parties have Mine/ERW victims: **Afghanistan**, *Antigua and Barbuda*, *Bahamas*, *Barbados*, Belgium, *Belize*, *Benin*, *Bolivia*, Brunei Darussalam, *Burkina Faso*, Burundi, *Cameroon*, *Cape Verde*, *Central African Republic*, Chile, *Comoros*, *Republic of the Congo*, *Cook Islands*, Costa Rica, *Côte d'Ivoire*, **DRC**, Denmark, *Djibouti*, *Dominica*, *Dominican Republic*, **Ecuador**, El Salvador, *Equatorial Guinea*, **Eritrea**, *Eswatini*, **Ethiopia**, *Fiji*, *Gabon*, *Gambia*, *Grenada*, *Guinea*, Guyana, *Haiti*, *Honduras*, *Iceland*, *Indonesia*, *Jamaica*, Kenya, *Kiribati*, *Kuwait*, *Lesotho*, *Liberia*, Luxembourg, *Madagascar*, *Malawi*, Malaysia, *Maldives*, *Mali*, Malta, **Mauritania**, Monaco, Mozambique, *Namibia*, *Nauru*, *Niue*, *North Macedonia*, **Oman**, *Palau*, *Panama*, *Papua New Guinea*, *Paraguay*, *Philippines*, *Rwanda*, *Saint Kitts and Nevis*, *Saint Lucia*, *Saint Vincent and the Grenadines*, *Samoa*, San Marino, *São Tomé and Príncipe*, *Seychelles*, *Sierra Leone*, *Solomon Islands*, **Somalia**, **Sudan**, *Suriname*, *Tanzania*, *Timor-Leste*, *Togo*, *Trinidad and Tobago*, *Turkmenistan*, *Tuvalu*, Uruguay, *Vanuatu*, and *Venezuela*.

[Français]

Chers délégués,

Nous aimerions féliciter tous les États qui ont déposé leur rapport de transparence annuel cette année. Malheureusement, il manque plusieurs d'entre vous.

Cette année marque le plus bas taux de conformité pour cette obligation annuelle depuis ces 20 dernières années. Moins de la moitié des États parties ont rempli cette obligation annuelle.

L'un des éléments les plus importants dont nous avons besoin pour pouvoir implémenter la Convention et arriver à un monde libre de mines, sont des données fiables. Des informations exactes et qui sont rendues disponibles à temps. Les organisations de la société civile, l'Unité d'appui de la Convention (ISU), les Comités de la Convention et beaucoup d'autres acteurs collectent ces informations. Mais l'acteur le plus important dans cet effort sont les États parties eux-mêmes. C'est votre responsabilité de publier des données qui montrent où votre pays se trouve quant à l'implémentation de la Convention.

Pour le moment, un total de 89 États parties (presque 55%) n'ont pas déposé leur rapport de transparence annuel cette année. La majorité de ces États ont manqué le dépôt d'un rapport annuel de transparence pour deux ans ou plus. Ils restent silencieux.

Parmi ces États silencieux, il y a neuf États parties qui sont contaminés par des mines antipersonnel, de plus 12 autres États habitent des survivants de mines. Comment pouvons-nous arriver à l'objectif d'un monde libre de mine si nous ne savons pas où nous sommes vis-à-vis de cet objectif car nous ne savons pas ce qu'il se déroule ou ce qu'il va se dérouler chez ces États parties ? Ceci est une raison pourquoi 2025 est un objectif de complétion, que vous-mêmes avez dressé, qui s'éloigne désormais.

ICBL, et son équipe chargée du Landmine Monitor, passent un temps important afin de lire chacun des rapports soumis sous l'article 7 chaque année. Nous louons les États qui prennent au sérieux leurs obligations de rapportage. Certains de leurs rapports contiennent presque cent pages grandement détaillées. C'est un dur labeur qui doit être admiré. Tout le monde sait, que le rapportage annuel est une obligation légale, prévue pour assister les États parties, et d'une façon plus large, la communauté de l'action antimines, pour suivre les progrès des États quant à l'implémentation de la Convention. Cependant, il ne peut servir cette utilité si les rapports sont déposés à temps et avec toutes les informations nécessaires.

- La transparence permet de s'assurer que le traité fonctionne
- La transparence permet de s'assurer que les États parties remplissent leurs obligations
- La transparence permet de s'assurer que les États parties continuent respecter leurs obligations
- La transparence crée une confiance mutuelle
- La transparence est fondamentale pour le fonctionnement de la Convention
- La transparence est une opportunité, pas uniquement une obligation

Nous attachons à la version écrite de cette déclaration, qui sera déposer à l'ISU, une liste des États qui ont manqué le dépôt de leur rapport. Cette liste peut également être trouvée à la page 30 du Landmine Monitor de 2023.

Merci.

Les 89 États parties qui n'ont pas déposé le rapport de l'article 7 pour l'année 2022 (à la date du 6 Novembre 2023). Les neufs États parties sont listé comme contaminé par des mines antipersonnel dans le Landmine Monitor de 2023 sont écrit en gras. Les États Parties qui n'ont pas déposé leur rapport pour deux années ou plus sont écrit en italiques. Les États soulignés ont des victimes de mines/REG : **Afghanistan**, *Antigua-et-Barbuda*, *Bahamas*, *Barbade*, Belgique, *Belize*, Bénin, *Bolivie*, Brunei Darussalam, Burkina Faso, *Burundi*, *Cameroun*, Cap-Vert, *République centrafricaine*, Chili, *Comores*, *République du Congo*, *Îles Cook*, Costa Rica, *Côte d'Ivoire*, **RDC**, Danemark, *Djibouti*, *Dominique*, *République dominicaine*, **Équateur**, El Salvador, *Guinée équatoriale*, **Érythrée**, *Eswatini*, **Éthiopie**, *Fidji*, *Gabon*, *Gambie*, *Grenade*, *Guinée*, Guyane, *Haïti*, *Honduras*, *Islande*, *Indonésie*, *Jamaïque*, Kenya, *Kiribati*, Koweït, *Lesotho*, *Liberia*, Luxembourg, *Madagascar*, *Malawi*, Malaisie, *Maldives*, *Mali*, Malte, **Mauritanie**, Monaco, Mozambique, *Namibie*, *Nauru*, *Niue*, *Macédoine du Nord*, **Oman**, *Palau*, *Panama*, *Papouasie-Nouvelle-Guinée*, *Paraguay*, Philippines, *Rwanda*, *Saint-Christophe-et-Niévès*, *Sainte-Lucie*, *Saint-Kitts-et-Nevis*, *Sainte-Lucie*, *Saint-Vincent-et-les-Grenadines*, Samoa, *Saint-Marin*, *São Tomé-et-Principe*, *Seychelles*, *Sierra Leone*, *Îles Salomon*, **Somalie**, **Soudan**, *Suriname*, *Tanzanie*, *Timor-Oriental*, Togo, *Trinidad-et-Tobago*, *Turkménistan*, *Tuvalu*, Uruguay, *Vanuatu* et Venezuela.